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Kas yra teismas? 

 

Teismas yra vieta, 

kur žmonės sprendžia svarbius klausimus. 

Pavyzdžiui, svarbus klausimas yra, 

kai kažkas pasielgia neteisingai. 

 

Teismas padeda žmonėms suprasti: 

• kas įvyko, 

• kaip išspręsti situaciją. 

 

Vaikai su negalia kartais eina į teismą. 

Pavyzdžiui,  

vaikai su negalia eina į teismą, 

jeigu: 

• žmogus nuskriaudė vaiką su negalia, 

• teismas nori vaiko paklausti klausimų, 

• policija prašo vaiko su negalia 

papasakoti apie žmogų,  

kuris blogai elgėsi, 

• vaikas matė,  

kaip skriaudžia kitą žmogų.  
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Kaip vaikai gali jaustis teisme? 
 

Vaikai su negalia teisme gali jausti: 

• susidomėjimą,  

kai vaikas pirmą kartą pamato teismą, 

• liūdesį,  

kai teisme gali reikėti kalbėti 

apie skaudžius įvykius, 

• džiaugsmą, 

kai vaikas atsako į teismo klausimus, 

• pykti, 

kai vaikui atrodo,  

kad jo teisme neklauso, 

• nerimą,  

kai vaikas nesupranta,  

kas vyksta teisme.  

 

Vaikams su negalia taip pat gali būti sunku: 

• suprasti sudėtingus žodžius, 

• suprasti, kas yra teismas, 

• pasakyti, kaip vaikas jaučiasi, 

• perskaityti, kas parašyta dokumente.  
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Kaip padėti vaikui, 

kuriam reikia eiti į teismą? 
 

Vaikui teisme bus lengviau, 

jeigu prieš einant į teismą  

žmonės padės vaikui pasiruošti.  

 

Padėti vaikui pasiruošti teismui gali, 

pavyzdžiui: 

• vaiko tėvai, 

• vaiko globėjai, 

kurie rūpinasi vaikais, 

• vaiko teisių apsaugos darbuotojai, 

kurie dirba, kad apsaugoti vaikus, 

• psichologai, 

• socialiniai darbuotojai, 

• teismo darbuotojai, 

• teismo psichologai. 

 

Prieš einant į teismą,  

svarbu paaiškinti vaikui: 

• kas yra teismas, 

• kas vyksta teisme, 

• kokie žmonės bus teisme. 
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Pavyzdžiui, teisme gali būti: 

• vaiko tėvai, 

• vaiko globėjai, 

• teisėjai, 

kurie priima sprendimus, 

• advokatai, 

kurie padeda žmonėms, 

• teismo psichologai, 

kurie padeda vaikams.  

 

Vaikas turi žinoti: 

• kad vaikas nėra vienas, 

• kad yra žmonių, kurie vaikui padės. 

Pavyzdžiui,  

vaikui teisme padės teismo psichologai.  

 

Kalbant su vaiku su negalia, reikia: 

• naudoti paprastus žodžius, 

• leisti vaikui klausti klausimų, 

• pasakyti vaikui iš anksto,  

kad reikės eiti į teismą. 
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Kai kuriems vaikams  

gali būti sunkiau kalbėti.  

Tada vaikams galima pasiūlyti: 

• piešti, 

kad parodyti, kaip vaikai jaučiasi, 

• parodyti paveiksliukus.  

 

Kas gali padėti vaikui teisme? 

 

Vaikas su negalia turi teisę į pagalbą.  

Vaikams teisme gali padėti: 

• Teismo psichologas. 

Teismo psichologas yra žmogus,  

kuris gali padėti vaikams jaustis ramiau.  

• Advokatas. 

Advokatas yra žmogus,  

kuris teisme gina žmonių teises.  

• Vaiko tėvai arba globėjai.  
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Kaip teismas gali būti patogus 
vaikams su negalia? 
 

Vaikams teisme lengviau, jeigu: 

• žmonės teisme kalba paprastais žodžiai, 

• žmonės teisme kalba trumpais sakiniais, 

• vaikui teisme leidžia atsakyti į klausimus 

piešiant arba rodant paveiksliukus, 

• vaikas turi laiko atsakyti į klausimus. 

 

Kur vaikas atsako į klausimus? 
 

Vaikai teisme eina į specialų kambarį. 

Šis kambarys vadinasi vaikų kambariu.  

Vaikų kambarys yra:  

• ramus, 

• jaukus, 

• pritaikytas vaikams. 

 

Tai reiškia, kad vaikų kambaryje yra: 

• minkšti baldai, 

• žaislai, 

• daiktai piešimui, 

• spalvoti paveikslėliai ant sienų. 



 
7 

 

Į vaikų kambarį gali įeiti tik: 

• vaikas, 

• vaiko šeima arba globėjai, 

• teismo psichologai.  

Kiti teismo darbuotojai per kompiuterį: 

• klausosi ką vaikas sako, 

• kalba su vaiku.  

 

Vaikas teisme kalbasi tik su teismo 

psichologu, kuris: 

• padeda vaikui nusiraminti, 

• užduoda klausimus suprantama kalba, 

• saugo vaiką.  
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Ką vaikai su negalia gali 

daryti grįžus namo iš teismo? 

 

Po teismo vaikas gali jaustis: 

• pavargęs, 

• liūdnas. 

 

 

 

Po teismo vaikas taip pat gali: 

• norėti kalbėti, 

• klausti klausimų. 

 

Tėvai arba globėjai gali: 

• paklausti vaiko, kaip vaikas jaučiasi, 

• paaiškinti, kas įvyko teisme, 

• paaiškinti, kas bus toliau, po teismo, 

• leisti vaikui pailsėti.  
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Kas paruošė šį dokumentą?  
   

 Mes esame organizacija. 

 Mūsų organizacijos pavadinimas yra 

 „Psichikos sveikatos perspektyvos”. 

  

Mūsų darbas yra: 

• padėti žmonėms su negalia, 

• atlikti tyrimus, 

• mažinti diskriminaciją.  

   

Diskriminacija būna tada, 

kai su žmogumi kiti žmonės elgiasi blogai. 

Pavyzdžiui, todėl, kad žmogus turi negalią. 

Mažinti diskriminaciją reiškia padėti, 

kad su visais žmonėmis elgtųsi geriau.  

 

Kaip su mumis susisiekti?  
  

Mūsų interneto puslapis: 

www.perspektyvos.org  
 

Jūs galite mums parašyti laišką internetu. 

Mūsų elektroninio pašto adresas: 

vilnius@perspektyvos.org  

mailto:vilnius@perspektyvos.org
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Tekstą lengvai suprantama kalba parengė  

Gabrielė Marija Baltrušytė 

 

Tekstą išbandė  

Inga Olševskytė ir Lina Bielinytė 

 

Nuotraukų šaltiniai:  

www.unfold.com 

www.pexels.com/photo  

 

Dokumentas parengtas įgyvendinant projektą  

Jungtys – vaikams su negalia prieinamas teismas (101097047-LINK)  

 

 

 

Šį projektą bendrai finansuoja Europos Sąjunga. Išreikštos nuomonės ir požiūriai 

yra tik autoriaus (-ių) nuomonė ir nebūtinai atspindi Europos Sąjungos ar Europos 

Komisijos požiūrį ir nuomonę. Nei Europos Sąjunga, nei kita finansavimą teikianti 

institucija negali būti už jas atsakingos. 

 

Visas projekto aprašymas: https://perspektyvos.org/projektas/jungtys-vaikams-su-negalia-

prieinamas-teismas  

https://perspektyvos.org/projektas/jungtys-vaikams-su-negalia-prieinamas-teismas
https://perspektyvos.org/projektas/jungtys-vaikams-su-negalia-prieinamas-teismas


 
11 

 


